
اگر مثل دیگران بودم، هنوز پنجم آسیا بودیم!
کســی نیامــد در فدراســیون را بزند و بگوید ایــن چند میلیارد را بگیر و خرج والیبال کن. ما هــم مثل همه با کمبود منابع 
روبه رو بودیم، ولی این باور را داشــتیم که کشــور ما کشــور ثروتمندی اســت. البته نباید فقط منتظر وزارت ورزش باشیم که 
بودجــه تزریق کند. اســتراتژی ما این بود که بدون وابســتگی به بودجه ی دولت، برنامه ریزی کنیــم. اگر اعتقادم این بود که 
هرچقدر دولت به ما بودجه داد کار کنیم، حالا هنوز همان پنجم،ششم آسیا بودیم. حرفی که همین حالا خیلی ها می زنند 
و می گوینــد تــا دولت پول ندهد، ما نمی توانیم کار کنیم. باید از آنها پرســید پس تو اینجا چکاره ای و برای چه آمدی؟ خب 

اگر قرار بود کسی فقط هزینه کند، دولت خودش نیروی خودش را می گذاشت تا بودجه را هزینه کند. 
در حوزه ی مارکتینگ، شــما تا زمانی که محصول خوبی نداشــته باشــید برایش مشتری نخواهد آمد. والیبال وقتی مورد 
توجه قرار گرفت که وارد سطح جهانی و لیگ جهانی آن زمان شد؛ اتفاقی که باعث شد هر سال با تیم های خوب دنیا بازی 

کنیم و سال به سال بهتر شویم. 

غوره نشده نمی شود مویز شد!
در رســانه های ایــران، جایگاهــی بــرای مدیریت و نقــش آن در روند موفقیت تیم هــا، وجود ندارد. نگاه مــا در این حوزه 
به هیچ وجه کلان و تخصصی نیست و خیلی ها فکر می کنند با پول و مربی و بازیکن می شود نتیجه گرفت. در افکار عمومی 

هم همین است. 
به نظر من حتی قهرمان المپیک هم با صرف داشتن یک مدال طلا نمی تواند مدیر خوبی باشد. به حتم خوب است که 
قهرمان هایی داشته باشیم که کار کرده باشند، درس خوانده باشند و توانایی مدیریت را داشته باشند و بعد پست بگیرند. 
با داشــتن دکترا حتی در رشــته ی مرتبط، مدیریت کردن ممکن نیســت. کســی که حتی یک تورنمنت بین المللی را برگزار 
نکرده و یک تیم را مدیریت نکرده، نمی تواند بگوید من می خواهم تیم درســت کنم و راهی المپیک شــوم. غوره نشــده که 
آدم مویز نمی شود! مدیران هم باید مانند بازیکنان، فرآیند رشد را طی کنند. قدرت، زمانی مشروع است که سلسه مراتب 

را طی کرده باشد. 
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کنــد. بــه ایــن جمع بنــدی رســیدیم که 
تیــم ایــران ظرفیــت رســیدن بــه هدف 
بزرگ اش را دارد و مشکل اش نداشتن 
همیــن رهبر اســت. به همین خاطر هم 

سراغ آلکنو رفتیم. 
ســوی  هــم   2016 ســال  در  مــا  هــدف 
المپیک بود. پس چرا آن زمان سراغ 

یک مربی بزرگ مانند آلکنو نرفتیم؟
کــه  مربیانــی  بیــن  مقطــع  آن  در 
می توانســتیم بیاوریــم، کولاکوویچ یکی 
از بهترین هــا بــود. ما شــرایط هر مقطع 
را بایــد نســبت به همــان دوره بررســی 

کنیــم. مــن آن ســال بــا رزنــده و آلکنــو 
هم صحبــت کردم اما خــب هیچکدام 
مایل بــه همکاری نبودند و دیگران هم 
مشــغول بــه کار در کشــورها و تیم هــای 
دیگــر بودند. کولاکوویچ هــم به نظر در 
دو ســال اولی که در نظــر گرفته بودیم، 
نتایــج بــدی نگرفت و همیــن حالا هم 
نظرات مثبت و منفی درباره ی بازدهی 

بــا  به هرترتیــب  دارد.  وجــود  کارش 
بررســی هایی کــه کردیــم به ایــن نتیجه 
رســیدیم که او نمی تواند خواســته های 

ما را در المپیک برآورده کند.
در پروســه ی طولانی انتخــاب آلکنو، 
کادر  راس  در  ایرانــی  مربــی  حضــور 
فنی هم به طور جدی بررســی شد. در 
نهایت چرا پس از یک دهه، تیم ملی 

را به مربی ایرانی نسپردید؟
جلســه های  در  مــا  بررســی های 
هیات رییســه و کمیته ی فنی این نتیجه 
را در پی داشــت کــه آوردن مربی ایران 

بــه ســود والیبــال نیســت. بــا توجــه بــه 
شرایط و اهدافی که داریم مربی ایرانی 
مناســب نیست، چون با این انتخاب،  او 
را می ســوزانیم. مربــی زمانــی می تواند 
موفــق باشــد کــه تیم بــه طــور کامل در 
اختیــارش باشــد. آیــا ایــن تیم بــه طور 
ایرانــی  بــود و  کامــل در اختیــار مربــی 
می توانســت آنها را مدیریــت کند؟ این 

حرفمــان ایســتادیم. بــه همیــن خاطر 
هــم تصمیــم گرفتیــم بــه گونــه ای کار 
کنیــم که به ایــن هدف برســیم. به نظر 
مــن ملتــی کــه هــدف و آرمــان نــدارد، 
دچار روزمرگی می شود و اتفاق خاصی 
در آن نمی افتــد. نباید هیچگاه به وضع 
موجود راضی باشــیم و تــلاش کنیم به 
هــدف و قلــه ای کــه مشــخص کرده ایم 
برسیم. شاید خیلی ها هم بدشان نیاید 
کــه در توکیــو نتیجــه نگیریم تــا بگویند 
داورزنی هرچه گفته تحقق پیدا نکرده. 
بااین حال هیچکدام دلیل نمی شود که 

عقب نشینی کنیم. 
و نتیجــه ایــن بازنگــری ایــن بــود که 
برای رســیدن به هــدف نیاز بــه تغییر 

سرمربی داریم؟
مــا در جلســات کارشناســی بــه ایــن 
نتیجــه رســیدیم که تیــم ما در شــرایط 
کنونــی بــه یــک رهبــر و مدیــر دارد کــه 
مدیریــت  المپیــک  در  را  آن  بتوانــد 

بــه نظرتــان در رونــد تیم ملــی ایجاد 
مشکل نکرد؟

یکــی از مشــکلاتی کــه مــا در کشــور 
داریم، کار سیســتمی اســت. سیســتمی 
امــا  باشــد،  افــراد  بــه  قائــم  نبایــد  کــه 
مــوارد  از  بســیاری  در  متاســفانه 
به همین خاطــر  اســت.  همین گونــه 
زمانــی کــه تغییراتــی ایجــاد می شــود، 
اجــرای برنامه ها و ادامــه ی روند با یک 
فاصلــه یــا ســکته ای مواجــه می شــود؛ 
وقفه هایــی کــه در برنامه هــای ورزشــی 
خیلی آسیب زا هســتند و در راه رسیدن 
به یک برنامه ی چهار ساله در المپیک، 
چنین وقفه هایــی نمی گذارند تیم ها به 
هدفی که می خواهند برسند. تغییراتی 
که از آن صحبت می کنید هم یک وقفه 
در رونــد تیم ملی ایجــاد کرد و به نوعی 
باعث اخلال در حرکت به سوی اهداف 

شد.
اینکــه  و  کردیــد  اشــاره  سیســتم  بــه 
فدراســیون ها بایــد با یک سیســتمی 
پیــش بروند کــه قائم به فرد نباشــند. 
چــه کاری باید انجام دهیــم که وقتی 
راه  بــه  سیســتم  مــی رود،  مدیــر  آن 
خــودش ادامــه دهــد؟ بــرای مثــال، 
اینطور به نظر رســید که یکی از دلایل 
بازگشت  شما به والیبال همین اتفاق 

بود. درست است؟
وزارت  بــه  مــن  کــه  مقطعــی  آن 
ورزش رفتــم و آقــای ضیایــی روی کار 
آمد، اگــر زمان کافی در اختیار داشــت، 
می توانســت به ســمت اهــداف حرکت 
کنــد و حتــی بــه آنها برســد، امــا قانون 
بازنشستگی این اجازه را به او نداد. پس 
از رفتن او هم سرپرست آمد و مدیریت 
موقــت حاکــم بــود. تیــم ملــی کارش 
را انجــام مــی داد، امــا فضــای عمومی 
حاکــم بــر والیبــال فضــای پرحاشــیه  و 
بــدی بــود. ما آمدیــم که فضــا را قدری 
آرام کنیــم و مســیری که به ســمت قله 
می رویــم را کمــی اصــلاح کنیــم. گاهی 
لازم است انحراف مسیر را با استفاده از 
قطب نمــا اصلاح کنیــد و ما هم آمدیم 
تا بــا یکســری تغییرهای جزیــی، فلش 
حرکتمان را به سمت هدف برگردانیم. 
در پاســخ ســوال اولتــان بایــد بگویم 
همینطور است. همه باید براساس یک 
برنامــه ی کلی کار کنند تا پــس از تغییر 
افــراد هــم خللــی در حرکت به ســمت 
اهــداف وارد نشــود. به نظرم شــاید راه 
این است که باید اجرای این برنامه ها را 
قانونمنــد کنیم تا همــه ملزم به اجرای 

آن باشند. 
ایــن روزها نمی شــود صحبــت کرد و 
اشــاره ای به وضع موجــود و ویروس 
کرونا نکرد. اگر شــرایط عــادی بود، ما 
در تابســتان با کولاکوویچ به المپیک 
رفته بودیم و حــالا هم همه چیز تمام 
شده بود. چه شد که تصمیم به چنین 
کادر  تغییــر بــزرگ و مهمــی در راس 

فنی گرفتید؟
تعویــق  و  کرونــا  ماجــرای  از  پــس 
المپیــک، تصمیــم گرفتیــم در اهــداف 
داشــته  بازنگــری  یــک  شــرایطمان  و 
باشــیم. اول از همه به قلــه نگاه کردیم 
و بــه جــای اینکــه بگوییــم دور اســت و 
رسیدن به آن ســخت، جا نزدیم و روی 


